
آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید بسیاری تا همین 
چند روز اخیر، سردار سعید محمد، فرمانده سابق قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء را یکی از چهره های اصلی و حاضر 
در انتخابات ریاست جمهوری معرفی می کردند و حتی 
برای وی شانس پیروزی قائل بودند. اما پس از آنکه وی 
نامه استعفایش را به قصد فعالیت  های انتخاباتی منتشر 
کرد  و به عبارتی از احتمال حضورش در انتخاتبات خبر 
داد حمید رضا ترقی، عضو حزب موتلفه اظهاراتش را 
در مورد چرایی کناره گیری سعید محمد تکذیب و از 
وی عذرخواهی کرد. روز گذشته معاون سیاسی سپاه 
پاسداران در خصوص وی سخنانی گفت که حاکی از 
چرایی کناره گیری سردار محمد از این قرارگاه بود. سردار 
ید ا... جوانی در این خصوص می گوید: » اتفاقا منفک کردن 
سعید محمد از مسئولیت فرماندهی قرارگاه سازندگی 
خاتم به دلیل همین تخلف و رعایت نکردن مقررات از 
سوی ایشان بوده است.« این در حالی است که پیش از این 
محمد برکناری را تکذیب و گفته بود که از قرارگاه خاتم 

استعفا داده است.
   از کناره گیری تا اعلام کاندیداتوری

ماه های پایانی سال گذشته بود که در میان احساس 
برای  اصولگرا  چهره های  برخی  کردن های  تکلیف 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری 1400 و صحبت بر 
سرگزینه های حداکثری اصولگرایان نامی نه چندان آشنا بر 
سر زبان ها جاری شد و بسیاری او را نامزد اصولگرایان برای 
حضور در انتخابات قلمداد می کردند. سردار سعید محمد،  

فرمانده قرار گاه سازندگی خاتم  الانبیاء چهره ای 
بود که تا پیش از آن بسیاری او را صرفا در قامت یک 
فرمانده نظامی حاضر در قرارگاه خاتم می شناختند؛ اما 
صحبت های پیرامون وی باعث شده عده ای از او به عنوان 
کاندیدای جوان و انقلابی اصولگرایان نام ببرند. با این حال 
هر چند بزرگان اصولگرایی درباره وی موضع گیری نکرده 
و حمایتی از محمد صورت ندادند؛ اما این امر باعث نشد تا 
سعید محمد از عزم خود برای کاندیداتوری عقب نشینی 
کند. از همین رو فرمانده قرارگاه خاتم که تا پیش از آن 
اظهار نظری در خصوص مباحث پیرامون کاندیداتوری 
خود نمی کرد، با انتشار بیانیه ای از استعفای خود از ریاست 
قرار گاه خاتم به دلیل فعالیت های انتخاباتی خبر داد. در 
بخشی از این بیانیه آمده بود: » از آنجا که احتمال دارد 
به دلیل حضور اینجانب در فضای انتخاباتی شائبه هایی 
متوجه نهاد مقدس سپاه شود در راستای صیانت از سپاه و 
قرارگاه انقلابی- جهادی خاتم الانبیاء، از سمت خود استعفا 
می دهم.« پس از آن بود که فعالیت های انتخاباتی وی به 
صورت غیر رسمی و در فضای مجازی گسترش یافت و 
حتی کلیپی از وی در مجاورت حرم حضرت علی ابن 
موسی الرضا)ع( منتشر شد که در آن می گوید » راه سختی 
در پیش داریم ولی ان شاء ا... محکم جلو می رویم«. انتشار 
این کلیپ اعلام رسمی حضور وی در انتخابات تلقی شد 
و بسیاری حتی ادعا کردند رئیس سابق قرارگاه خاتم 
ستادهای خود را نیز به طور غیر رسمی دایر کرده است و 
ساخت کلیپ و سرود برای وی را در همین راستا قلمداد 

کردند. با این حال با گذشت زمان اظهار نظری از سوی 
حمید رضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه در 
مورد علت کناره گیری سعید محمد از قرار گاه خاتم 
حاشیه هایی ایجاد کرد. چنانکه ترقی در گفت وگو با ایسنا 
گفت: » به دلیل تخلفات از قرارگاه خاتم برکنار شده بود«. 
اما پس از چندی خود سعید محمد این مساله را تکذیب 
کرد و  گفت: » هیچ تخلفی هم از سوی من صورت نگرفته 
است.« ترقی نیز اظهارات خود را تکذیب و از سعید محمد 
عذرخواهی کرد. با این حال طی چند روز گذشته باز هم 
خبرهایی پیرامون سعید محمد منتشر شده که به اعتقاد 
برخی بر کاندیداتوری وی تاثیر گذار خواهد بود. حال باید 
به انتظار نشست و دید رویکرد سعید محمد نسبت به 
حواشی و حضور در انتخابات ریاست جمهوری چگونه 
است. در انتخابات حضور خواهد یافت یا عطای آن را به 

لقایش خواهد بخشید.
  سپاه از هیچ کاندیدایی حمایت نمی کند

معاون سیاسی سپاه پاسداران اظهار داشت: سپاه نه از 
سعید محمد و نه از هیچ کاندیدای دیگری در انتخابات 
حمایت نمی کند و نخواهد کرد. اساسا ورود سپاه و 
بسیج به انتخابات به طور مصداقی و حمایت از افراد و 
گروه ها و فهرست ها دارای منع قانونی و شرعی است. 
فارس نوشت، سردار یدا... جوانی گفت:  این فضایی که 
در شبکه های اجتماعی داخلی و رسانه های خارجی و به 
ویژه در شبکه های ماهواره ای ضدانقلاب شکل گرفته و 
بعضا سعید محمد را کاندیدای مورد حمایت سپاه معرفی 

می کنند، از یک طرف ساخته و پرداخته کسانی 
است که می خواهند چهره سپاه را مخدوش کنند 
و از طرفی، متاثر از افرادی است که تصور می کنند 
چون سعید محمد مسئولیت فرماندهی قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء سپاه را برعهده داشته  
و به عرصه انتخابات ورود کرده اند، احتمالا 
ورود ایشان به عرصه انتخابات با نظر و تایید 
و حمایت سپاه است. وی افزود: این تصورات 
نه تنها کاملا خلاف واقع است؛ بلکه واقعیت 
این است که سپاه به جد با ورود پاسداران 
و از جمله ایشان به عرصه انتخابات بدون 
طی مراحل و فرآیندهای قانونی تعریف 
شده مخالف است. اتفاقا منفک کردن سعید 
محمد از مسئولیت فرماندهی قرارگاه سازندگی 
خاتم به دلیل همین تخلف و رعایت نکردن مقررات از 

سوی ایشان بوده است.
  واکنش دفتر سعید محمد 

روز گذشته دفتر سردار سعید محمد در واکنش به 
اظهارات سردار جوانی معاون سیاسی سپاه اطلاعیه ای 
صادر کرد. در اطلاعیه دفتر سعید محمد آمده است: 
براساس اخبار منتشر شده از قول پاسدار یدا... جوانی 
مبنی بر برکناری سعید محمد به دلیل تخلف از قوانین 
سپاه برای ورود به عرصه انتخابات که پیش از این نیز توسط 
حمیدرضا ترقی، عضو اصولگرای شورای موتلفه اسلامی نیز 
تکرار شده است به استحضار ملت شریف ایران می رساند؛ 
فارغ از اینکه این قبیل اخبار با شیطنت رسانه ای تنطیم و 
نشر شده است، آقای دکتر سعیدمحمد هیچ گونه تخلفی 
در خصوص فعالیت های انتخاباتی ننموده تا جایی که 
ایشان علت استعفای خود را عدم شائبه حمایت و استفاده 
از موقعیت مسئولیت فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه 
را عنوان نموده است، مهمی که با واکنش رسمی قرارگاه 
خاتم الانبیاء همراه گردید همه ما را به این مطلب رهنمون 
می سازد که آقای جوانی مسئولیت سخنگویی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی را ندارند و تحلیل شخصی خود 
را به عنوان یک شخصیت حقیقی عنوان نموده است که 
متاسفانه مورد سوء استفاده رسانه های معاند برای ضربه 
زدن به ساحت مقدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
نیز واقع شده است. به کرات اعلام داشتیم تکرار چنین 
گفت وگو هایی با توجه به علایق شخصی و حزبی برخی 
افراد منجر به عدم اعتماد عمومی و همچنین مشارکت 
حداکثری مورد تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی خواهد 
گردید. از خداوند سبحان گشایش مسیر سعادت ملت 
بزرگ ایران را تحت توجهات امام عصر »عج« مسالت 

داریم.

3    سیاسـت   سال  چهارم 
شماره977

یکشنبه 
1400 .1 .15
21  شعبان 4/1442  آوریل  2021

a r m a n m e l i . i r نماینده نیشابور مدعی کتک زدن دبیر مجمع 
نمایندگان خراسان رضوی شد

 جنگ روانی علیه جهانگیری
گفت و گــــو در مشهد

عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با »آرمان ملی«:
آمريكا تحريم ها را لغو مي كند

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: هرچه 
به انتخابات ریاست جمهوری نزدیک می شویم 
قوت  احتمالی  کاندیداهای  تخریب  فضای 
می گیرد. گاندوی 2 را برای تخریب محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه، که درخواست های 
زیادی برای کاندیداتوری او وجود دارد، پخش 
می کنند و دیروز هم مدعی می شوند اسحاق 
 جهانگیری اقدام به کتک زدن نماینده مجلس 
کرده است! صبح دیروز احسان ارکانی، نماینده 
مدعی  توییت  یک  در  مجلس  در  نیشابور 
بازداشت و کتک زدن دبیر مجمع نمایندگان 
خراسان رضوی در حاشیه سفر اسحاق جهانگیری 
به مشهد شد. ارکانی در حساب کاربری اش در 
توئیتر نوشت: »امروز با دعوت و بنا به احترام 
به استاندار پرتلاش خراسان رضوی و تصویب 
مصوباتی به نفع مردم صبور استان در جلسه با 
معاون اول رئیس جمهور در استانداری به عنوان 
رئیس مجمع نمایندگان استان خراسان رضوی 
شرکت کردم.« نماینده نیشابور افزود: »گرچه 
به رغم بی احترامی معنادار نهاد ریاست جمهوری 
به نمایندگان حاضر در جلسه، به عنوان سخنران 
اول، به رسم میزبانی ضمن خیرمقدم به میهمان 
و البته انتقاد از بی احترامی به نمایندگان ملت، 
موارد لازم در اهمیت توسعه و پیشرفت استان 
خراسان رضوی را بیان کردم.« وی ادامه داد: 
»اما با ادامه بی حرمتی به مجلس و نمایندگان 
ملت همراه سایر نمایندگان جلسه را ترک کردم 
و در بیرون جلسه نیز از کتک زدن و بازداشت دبیر 
اجرایی مجمع نمایندگان استان توسط چند فرد 
معلوم الحال از عوامل حسن روحانی مطلع شدم. 
قطعا این عقده گشایی علیه خانه ملت و مردم 

خراسان را پیگیری خواهم کرد«.
  تکذیب ادعاهای نماینده 

یک مسئول در استانداری خراسان رضوی 
گفت: نشست روز 14 فروردین معاون اول 
رسمی،  روالی  مشهد  در  رئیس جمهوری 
کاملا آرام و محترمانه داشته و در جریان آن 
کمترین توهین به هیچ کس رخ نداده است. 
اسحاق جهانگیری که صبح شنبه وارد مشهد 
شد در نخستین برنامه سفرش در نشست ستاد 
اقتصاد مقاومتی خراسان رضوی  فرماندهی 
مدیران  وی،  معاونان  استاندار،  حضور  با 
دستگاه های اجرایی استان و سه نفر از نمایندگان 
مردم خراسان رضوی در مجلس شوای اسلامی، 
شرکت کرد.  در طول این نشست در محل 
استانداری خراسان رضوی حضور داشت. جو آرام 
و کارشناسی برقرار بود و با سخنرانی معاون اول 
رئیس جمهوری، استاندار خراسان رضوی، همه 
نمایندگان مجلس حاضر در این نشست و برخی 
از مدیران نهادهای اجرایی استان ادامه داشت. 
با این وجود »احسان ارکانی« نماینده نیشابور 
در مجلس، پس از پایان حضورش در نشست 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی خراسان رضوی 
اقدام به انتشار توییتی گلایه آمیز با محتوای تند 
کرد. وی در متن این توییت مدعی شده عوامل 
نهاد ریاست جمهوری به نمایندگان مجلس 
توهین کرده و دبیر اجرایی مجمع نمایندگان 
خراسان رضوی در مجلس را کتک زده و بازداشت 
کرده اند. این در حالی است که نشست جهانگیری 
با مسئولان خراسان رضوی و نمایندگان این 
استان در مجلس روالی عادی داشته و هیچ گونه 
رخداد غیرمعمول در آن دیده نشده است. نماینده 
نیشابور در مجلس نیز یکی از سخنرانان این 
نشست بوده که پس از پایان سخنانش، به آرامی و 
به تنهایی نشست را در حالی که دیگر نمایندگان 
مجلس هنوز در آن حضور داشتند، بدون هیچ 
تنشی ترک کرده است. یک مقام مسئول در 
استانداری خراسان رضوی که خواست نامش ذکر 
نشود به  ایرنا گفت: گویا در فضای بیرون از نشست 
یکی از کارکنان دفتر نماینده نیشابور دچار 
اختلاف با گروه محافظان نهاد ریاست جمهوری 
و عوامل حراست شده است.  وی نام این فرد را 
»طلایی« ذکر و بیان کرد: هنوز اطلاعات دقیق 
و تکمیلی از این رخداد دریافت نکرده ایم؛ اما 
گویا دلخوری نماینده نیشابور از همین اتفاق 
موجب عصبانی شدن وی و شتاب در انتشار 
توییتی با مضومن تند شده است.  معاون اول 
رئیس جمهوری به منظور سفری یک روزه همراه 
با چند نفر از وزرا و معاونان وزارتخانه ها وارد 

مشهد شده است.
  از مردم عذرخواهی می کنیم

معاون اول رئیس جمهور روز گذشته در جلسه 
ستاد اقتصاد مقاومتی استان خراسان رضوی گفت: 
اقتصاد کشور در حال عبور از تنگناهاست و این 
معجزه مدیریت و صبوری مردم است که ما در این 
شرایط هم توانستیم شاخص های مهم اقتصادی را 
حفظ کنیم. اسحاق جهانگیری با اشاره به اینکه 
لازمه توسعه ملی کشور و عبور از تنگناها، استفاده 
از تجربیات و فرصت های گوناگونی است که در 
اختیار کشور قرار می گیرد، تصریح کرد: مدیران 
دلسوز کشور کسانی هستند که بتوانند بهترین 
استفاده را از فرصت ها ببرند. خود آمریکا اعلام کرده 
که در فشار حداکثری علیه ملت ایران شکست 
خورده است و ملت ما با مقاومت خود در این جنگ 
اقتصادی پیروز شده  است. مقام معظم رهبری نیز 
تاکید کرده اند نه عجله، نه فرصت سوزی؛ ما باید با 
تکیه بر توانمندی های خود و استفاده از فرصت ها و 
ظرفیت ها، تمام مشکلات را حل کنیم. وی تشریح 
کرد: شرایطی که در سه سال گذشته برای اقتصاد 
ایران اتفاق افتاده بود، برای هر اقتصاد بزرگی در 
دنیا می افتاد، هم اقتصاد آن کشور دچار فروپاشی 
می شد، هم دولت هایشان دچار تغییرات بسیار 

می شدند. 

اولویت های  در خصوص  ایران  احزاب  خانه  رئیس 
رئیس جمهور آینده اظهار داشت: کاندیدا باید عزم خود را 
برای رفع مشکلات کشور راسخ کرده باشد. امروز مشکلات 
کشور بسیار زیاد است. مردم ما مشکلات اقتصادی و معیشتی 
دارند و کسی که رئیس جمهور می شود باید برای اصلاح امور 
اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی و سیاسی برنامه داشته باشد. 
شهاب الدین صدر گفت: باید با کمک قوای دیگر و زیر نظر 
مقام معظم رهبری برنامه ای برای رفع مشکلات داشته باشد 
و بتواند، آینده روشنی را پیش روی مردم کشور ترسیم کند. 
وی افزود: باید بتواند مردم را به آینده ای بهتر امیدوار کند. 
رئیس خانه احزاب بیان کرد: در عرصه سیاسی رئیس جمهور 
باید پرچم دار اقتدار ملت و وحدت در کشور باشد و  یکپارچگی 
ملت را توسعه بدهد. صدر تصریح کرد: رئیس جمهور نباید خود 
در اختلافات بدمد. در رقابت های سیاسی بالاخره یک جریان 
به پیروزی می رسد ولی جریان پیروز نباید باقی گروه ها را 
حذف کند. رئیس جمهور باید از شایسته ترین ها استفاده کند.

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری به 
حضور وزیر امور خارجه در یک اتاق گفت وگو در نرم افزار 
ارتباط جمعی کلاب هاوس واکنش نشان داد. علیرضا معزی 
در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: » این  بی طرفی 
شبکه است که  گفت وگو را ممکن می کند؛ این »آزادی های 
دیجیتال« است که به »آگاهی« مجال می دهد و این 
کمال یافتگی پلتفرم هاست که  رواداری را بسط می دهد. 
با عادت به  فیلترینگ، با اعتیاد به  انحصار و با لجاجت بر 
جانبداری، نمی شود گفت وگو را میزبانی کرد.«  حضور 
محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه در یک اتاق گفت وگو در 
نرم افزار ارتباط جمعی »کلاب هاوس« در شامگاه چهارشنبه 
و پاسخ دادن او به پرسش های تعدادی از اعضای این گروه 
مجازی، با واکنش هایی از سوی برخی کاربران توییتر مواجه 
شد؛ اعتراض برخی رسانه ها به حضور عضو هیأت دولت در 
کلاب هاوس و طرح اظهارات و مواضع از سوی او به جای انجام 

این کار در رسانه ها از جمله این واکنش ها بود.

رویکرد  در خصوص  اصلاح طلب  فعال سیاسی  یک 
اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو گفت: سال ۹2 در وضعیتی 
قرار گرفته بودیم که ناچار شدیم از »حسن روحانی« حمایت 
کنیم. در فضای »پسا انتخابات« ۸۸ بودیم و جامعه با یک 
علامت سوال بزرگ روبه رو شده بود، حتی بخشی عمده ای از 
جریان اصلاحات به خصوص بدنه اصلاحات اصلا تمایلی برای 
حضور در انتخابات نداشت. محمد جواد حق شناس اظهار 
داشت: در این فضا، جریان اصلاحات برای آنکه بتواند حضور 
خود را در فضای انتخابات حفظ کند، ترجیح داد از میان 
گزینه های موجود به سراغ گزینه ای که به تفکر اصلاح طلبی 
نزدیک تر بود، اعلام تمایل کند به همین جهت ائتلاف 
نانوشته ای بین جریان اصلاحات، میانه و اصولگرای معتدل 
شکل گرفت و این سه جریان نامزد واحدی را معرفی کردند و 
در انتخابات هم به پیروزی رسیدند؛ فضای سیاسی کشور در 
1400 با ۹2 به شدت متفاوت است و حتی اگر رهبر جریان 
هم اعلام نظر کنند بدنه اصلاحات با آن همراهی نخواهد کرد.

فضای 1400 با سال 92 
متفاوت است

بی طرفی شبكه گفت و گو 
را ممكن می كند

جريان پیروز نبايد باقی 
گروه ها را حذف كند

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون 
کشورمان با تاکید بر اینکه ایران هیچ 
مذاکره  ای با آمریکا؛ چه به صورت 
مستقیم و چه غیرمستقیم، انجام 
نمی دهد، خاطرنشان کرد که ایران با اعضای برجام مذاکره 
و گفت  وگو می کند. عراقچی با تصریح این صحبت ها گفت 
همین اعضایی که الان به عنوان گروه 1+4 شناخته می شوند 
طرف گفت و گوهای ما خواهند بود و آنها هستند که با 
طرف های دیگر هر طور که خودشان بخواهند می  توانند 
صحبت کنند. به دنبال این صحبت ها بود که سخنگوی کاخ 
سفید اذعان کرد مذاکرات غیرمستقیم با ایران را در وین به 
شکل بالقوه  ای سازنده می داند اما درباره دیپلماسی کاملا 
شفاف است و در حال حاضر نیز انتظار ندارد گفت وگوهای 
مستقیم با ایران انجام شود. نماینده دولت آمریکا در امور 
ایران نیز در این خصوص گفت آماده بازگشت به برجام 
در صورتی هستند که ایران آماده پایبندی به توافق باشد. 
بنابراین ما مجبوریم کاری سخت و جدی را دنبال کنیم؛ 
تحریم ها را بررسی می کنیم و خواهیم دید که چه کاری باید 
انجام داد تا ایران از مزایایی که قرار بود تحت این توافق داشته 
باشد، برخوردار شود. از این رو، ما مجبوریم تحریم هایی را که 
با توافق مغایرت دارد، لغو کنیم. این واکنش ها در روزهای 
اخیر بود که بار دیگر احیای برجام را بر سر زبان ها انداخت. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با 
عبدالرضا فرجی راد، سفیر پیشین ایران در نروژ داشته است 

که در ادامه می خوانید.
  نشست اخیر کمیسیون مشترک برجام تا چه 
میزان می تواند زمینه های احیای برجام را فراهم 

کند؟
همانطور که انتظار می رفت به مرور و به آرامی فضا باز 
خواهد شد و در نخستین نشانه ها قسمتی از پول ها نیز در 
برخی کشورها آزادسازی شده و در ادامه نیز فضا بازتر خواهد 
شد. از دو روز پیش نقطه عطفی شکل گرفته است که در آن 
آمریکایی ها و اروپایی ها بعد از توافق ایران و چین، اقدامات 
را سریع تر انجام می دهند و این آمادگی را دارند که تحریم ها 
را تا جای ممکن بردارند. در نشست بعدی در وین به نظر 
می رسد تعهداتی داده می شود؛ هم از سوی آمریکا و هم از 
سوی ایران تا به آنچه باید انجام دهند، پایبند شوند. ایران 
امروز آماده مذاکره مستقیم نیست و این امر دنبال می شود 
تا آمریکا تحریم هایی را بردارد و ایران نیز به برخی تعهدات 
خود عمل کند. در روند خوبی قرار گرفته ایم. رابرت مالی 
نیز رسما اعلام کرده که باید تحریم های ایران را لغو کنند و 
مشخصا به نظر می رسد آمریکا به این نتیجه رسیده است تا 

سرعت عمل خود را بیشتر کند. 
  باتوجه به مثبت شدن روند گفت و گوها، ایران 

باید چه مواردی را مدنظر قرار دهد؟
در وهله نخست باید منتظر ماند تا آمریکا به برجام 
بازگشته و تحریم ها را لغو کند. در همین مذاکرات 
غیرمستقیم باید مسائلی از سوی ایران مطرح شود که در 
واقع منجر شود به تعهدات بیشتر طرف های دیگر برجام. به 
این شکل که هیچ کشوری نتواند از برجام خارج شود. برخی 
موارد هستند که در متن برجام نیامده و در زمینه برجام 
ذکر شده اند که باید به متن اصلی اضافه شوند. توافق اولیه 
اندکی زمان بر است و در جلسه آتی نهایی نمی شود. روسیه 
و اروپا اعلام آمادگی کرده اند در این امر پیش قدم شوند و 
رقابتی بین آنها در این زمینه شکل گرفته است. هفته آینده 
تحریم ها برداشته نخواهد شد، اما فضا از امروز بازتر خواهد 
شد و گشایش های بیشتری صورت می گیرد. در همین راستا 
کشتی کره جنوبی هفته آینده آزادسازی می شود و این علائم 
خوبی است و نشان می دهد دست کره جنوبی باز شده است 
تا اشتباهات گذشته خود را جبران کند و برای تداوم این روند 

نیز باید همچنان گفت و گو شود.
 سیاست چندجانبه گرایی از سوی ایران تا چه 

میزان در باز شدن فضا موثر بوده است؟
کشور ما باید در یک مسیر پیوسته و دائمی توسعه قرار 
گیرد. ما در حال عقب افتادن از همسایگان خود هستیم؛ 
در حالی که در دهه های گذشته ما به مراتب از آنها جلوتر 
بوده ایم. مردم آگاه هستند و انتظار دارند در مسیر توسعه قرار 
گیریم و زیرساخت های کشور باید در این راستا تکمیل شود. 
در ساخت برخی از این زیرساخت ها چین در جهان حرف اول 
را می زند و ایران می تواند با بهره گیری از این توانمندی ها در 
این مسیر با سرعت بیشتری گام بردارد. این به آن معنا نیست 
که ما باید تمام تخم مرغ های خود را در سبد چین قرار دهیم؛ 
بلکه باید با کشورهای اروپایی نیز همکاری داشته باشیم. 
در گذشته زمانی که با آمریکا به مشکل برخورد می کردیم، 
مسئولین رده بالا همواره تاکید می کردند باید سعی کرد 
با اروپا بیشتر کار کرد. مشخصا امروز اروپا بسیار ناراضی از 
وجود تحریم ها و توافق ایران با چین است و مقصر آن را نیز 
آمریکا می داند و علاقه دارند در بازار ایران باشند و ایران را 
از نظر ژئوپلیتیک نیز از دست ندهند. امروز هر مشکلی در 
منطقه را آنها می خواهند حل و فصل کنند. بنابراین باید 
با ایران ارتباط گیرند. باید توجه داشت که ارتباط با غرب 
منافی ارتباط با چین نیست و باید تعادل ایجاد کرد. چند 
مورد را در توافق باید چین باید مدنظر داشت؛ نخست اینکه 
هنوز ضمانتی هیچ یک از طرفین به دیگری نداده اند و اینکه 
تنها ایران نیست که به چین بسیار احتیاج دارد؛ بلکه آنها نیز 
به ایران احتیاج دارند. چین امروز در اولویت برخورد اروپا و 
آمریکا قرار گرفته است و در آینده با مشکل برخورد می کند. 
امروز یکی از مراکز اصلی حضور آمریکا در خاورمیانه است 
و چین تمایل دارد تا با یک کشور قدرتمند در این منطقه 
هم صدا و هم پیمان شود. به همین علت این توافق، که 
جنبه های غیرعلنی نیز دارد، برای غربی ها بسیار نگران کننده 
شده و سبب شده است آنها نیز به تکاپو بیفتند. وزیرخارجه 
آلمان که تا چند هفته پیش برای ایران شرط می گذاشت 
امروز تاکید می کند که دیر شده است و باید سریع تر برجام 
احیا شود و این مساله نشان می دهد چند جانبه گرایی ایران 

جواب داده است.

 هفته آینده فضا بازتر خواهد شد
  هفته آینده کشتی کره جنوبی آزاد می شود

آرمان ملی - مطهره شفیعی: همانطور که پیش بینی می شد گاندوی 
2 با حاشیه به پایان رسید؛ البته به ادعای خودشان نیمه کاره متوقف شد! 
مظلوم نمایی نخستین واکنش دلواپسان بود و دولت مقصر اصلی معرفی شد. 
مشخص نبود در پشت پرده گاندوی 2 چه می گذرد و چه هدفی در دستور کار 
است که ضربه به دولت و وزارت خارجه را در صدر اهداف ساخت این سریال 
قرار داده اند. سریالی که محمد جواد ظریف یک روز قبل از توقف پخش آن گفته 
بود: »این سریال تلویزیونی از اول تا آخر دروغ بوده و موجب بی اعتمادی در 
کشور شده است.« و پس از اعلام توقف پخش گاندو، مجتبی امینی تهیه کننده 
سریال نیز در توئیتی اعلام کرد که »سریال گاندو »دروغ« نبوده و نیست. گاندو 
صدای در گلو مانده مردم است. نمایش خیانت و فریبکاری آمریکا و انگلیس 
است. دروغ، تضمین امضای جان کری بود. دروغ، وعده های آمریکا و انگلیس 
برای برداشته شدن همه تحریم ها بود. دروغ، وعده های رونق اقتصادی است 
که نتیجه آن کوچک شدن سفره مردم بوده است. گاندو بر اساس اسناد واقعی 
ساخته شده است. اسناد و مدارکی که پشتوانه پژوهشی نگارش فیلمنامه بوده 

را در فیلم مستندی در اختیار مردم قرار خواهیم داد.«
 پروژه ناکام انتخاباتی؟

پس از اعلام توقف پخش گاندو پروژه تضعیف دولت در رسانه های دلواپس 
قوت گرفت؛ چنانکه فارس نوشت:» سازندگان »گاندو« فصل دوم را برای نوروز 
1400 تدارک دیدند. پرونده ای که این بار قرار بود پرونده چند جاسوس دیگر 
را هم به تصویر بکشد و نقش آنها را در برجام روایت کند. اما هنوز چندی از 
پخش سریال نگذشته بود که واکنش ها به فصل دوم گاندو آغاز شد و اظهارات 
مقام های رسمی دولت در این باره به اوج خود رسید. البته در کنار اینها تاخیر 
در پخش سریال یا برخی تغییرات اعمال شده در چند سکانس شائبه فشار 
بیرونی به سازندگان سریال و سانسور را تقویت کرد و حتی یکی از قسمت ها 
با تاخیر 45 دقیقه ای روانه آنتن شد. در نهایت و درست در جایی که سریال 
به اوج خود رسیده بود، مهدی آذرپندار، مدیر گروه فیلم و سریال شبکه سه 
اعلام کرد که سریال در همین جا به پایان می رسد. او در این باره گفت: با ورود 
کاراکتر شارلوت که از ابتدای سریال مخاطب با شخصیت او آشنا شده به ایران 
برای جاسوسی انگلیس، فصل دوم گاندو ویژه نوروز در شب پایانی تعطیلات 

موقتا به پایان می رسد. ان شاءا... ادامه سریال بعد از انتخابات روی آنتن خواهد 
رفت و امیدواریم که مورد پسند مردم قرار گیرد.« یک نکته در اظهارات مدیر 
سریال شبکه 3 قابل تامل است و آن هم چرایی تاکید بر پخش ادامه گاندو 
پس از انتخابات ریاست جمهوری است. باید به این سوال پاسخ داده شود که آیا 
ادعاها درباره انتخاباتی بودن گاندوی 2 صحیح بوده که حالا به صراحت از ادامه 

پخش آن در بعد انتخابات خبر داده می شود .
  دولت فشار آورد؛ گاندو متوقف شد!

شامگاه جمعه قسمت سیزدهم این مجموعه در میانه پخش، برای مدتی 
بیشتر از زمان معمول پخش تبلیغات بازرگانی متوقف شد. برخی رسانه ها 
مدعی شدند که علت این توقف در پخش، فشارهای گسترده به صداوسیما بوده 
است. بخش عمده حواشی گاندوی 2 به تلاش برای تضعیف دولت بازمی گردد. 
در برخی از قسمت های این سریال سعی شده اینگونه وانمود شود که وزارت 
خارجه در انتخاب تیم مذاکره کننده دقت نداشته و افراد جاسوس در میان آنها 
بوده است، اما هیچ گاه دولت درخواست توقف پخش گاندو را نداشته و برخی 
برای فرافکنی این ادعا را مطرح کرده اند مانند کوروش کمره ای مشاور شبکه 
سه که در توئیتی آورده: » استقبال از گاندو همه را غافلگیر کرد. انصافا مردم 
سنگ تمام گذاشتند. حقا باید از رئیس سازمان صداوسیما که در برابر فشارهای 
عجیب و کم نظیر برخی ایستادگی کرد تا مردم سریال مورد علاقه شان را ببینند 
و با واقعیت ها آشنا شوند، تشکر کرد. منتظر مستندات جذاب از شعبانی باشید. 
سخن بسیار است.« یا وطن امروز نوشت: » به نظر می رسد فشارهای عمده ای 
که در روزهای اخیر نسبت به پخش این سریال از سوی مسئولان علنی شده 
بود، موجب تعطیلی پخش این سریال شده است. محمدجواد ظریف در 
گفت وگویی اینترنتی به صراحت به پخش این مجموعه تلویزیونی اعتراض 
کرده بود. علاوه بر ظریف، سید عباس صالحی، وزیر ارشاد، علی جنتی، وزیر 
اسبق ارشاد، حسام الدین آشنا و برخی دیگر از اعضای کابینه نسبت به پخش 
سریال گاندو اعتراض کرده بودند.« 4 فروردین هم سایت های دلواپس مانند 
فارس مدعی شدند: » قرار است در این قسمت سریال به بحث جاسوسی در تیم 
مذاکره کننده هسته ای پرداخته شود. طبق شنیده ها، یکی از اعضای رده بالای 
دولت در تماس با صداوسیما، مانع پخش آن شده و درخواست داشته اسم »تیم 

مذاکره کننده« در سریال نیاید. درنهایت این سریال روی آنتن رفت و احتمال 
می رود بخش های زیادی از آن حذف شده باشد.« اما زمان زیادی طول نکشید 
که فارس مجددا نوشت: » خبرنگار فارس مطلع شده حذف بخشی از دیالوگ 
قسمت 5 سریال گاندو ربطی به فشار دولت نداشته و این حذفیات جمع بندی 
عوامل سریال بوده که بدین وسیله خبر قبلی اصلاح می شود.« البته این ادعاها 
درباره دولت محدود به سازندگان گاندو نبوده، چنانکه محسن رضایی در 
۸ فروردین در  حساب کاربری  خود در توییتر با هشتگ »گاندو« نوشت: 
»متخصص فیلم و سینما نیستم، اما وقتی فریادهای توام با تمسخر و توهین 
مقامات دولتی درباره دو فصل یک سریال تلویزیونی را می بینم، حس می کنم 
عصبانیت شان ناشی از ضعف سریال نیست؛ بلکه نگران ساخت فصل سوم اند، 
در زمانی که ایشان قدرت فشار برای سانسور ندارند.« به نظر می رسد ادعای 

رضایی با هدف تبلیغات انتخاباتی بوده است.
 توصیه آشنا به مخالفان دولت

روز جمعه و پس از ادعای دوباره فشار دولت برای توقف پخش گاندوی 2 
بود که حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهور در واکنش به طرح ادعایی از 
سوی برخی رسانه ها درباره فشارهای گسترده بر  صداوسیما جهت جلوگیری 
از پخش مجموعه تلویزیونی گاندو در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
» صریح باشید و بازی نکنید؛ بگویید چه کسی؛ از کجا و چه زمانی؛ در باره 
سانسور یا ممانعت از پخش کدام بخش از کدام سریال بر چه قسمتی از صدا 
و سیما فشار آورده  است. آیا صدا و سیما اساسا نقشی در تولید یا پخش این 

سریال داشته است؟«
  واکنش دفتر رئیس جمهور 

پخش ناقص سریال گاندو 2 و توقف ناگهانی آن واکنش های زیادی را در 
پی داشته است. در حالی که سازندگان سریال تلاش می کنند، پشت پرده 
پخش سریال را به فشارهای مقامات دولتی ربط دهند، دولت روایت دیگری 
از ماجرا دارد. مسئول ارتباطات دفتر ریاست جمهوری در واکنش به این 
موضوع در توئیتی نوشت،  دولت اصلا درخواستی برای قطع سریال گاندو 
نداشته و تلویحا صداوسیما را متهم کرده این سریال را که نیمه کاره بوده، با 
هدف خاصی شتاب زده، تا جایی که ساخته شده  بوده، پخش کرده اند. علی رضا 
معزی در ادامه آورده است: نه رئیس جمهور و نه هیچ یک از اعضای دولت ، 
نه در جلسه چهارم کابینه و نه در هیچ جلسه یا تماسی، نه قبل از پخش 
و نه در زمان پخش گاندو، نه با رئیس، نه با سایر مسئولان صدا و سیما و نه 
حتی با منتفذین نظام، گفت و گویی در باره پخش یا عدم پخش این سریال 
نداشته اند؛ چه رسد به مباحثه و مجادله! وی در پایان آورده: آقایان لطف 
کنند به جای شایعه سازی و انحراف افکار عمومی به یک سوال مهم پاسخ 
دهند: پخش گاندو نا تمام ماند یا سریال نیمه کاره در کنداکتور قرار گرفت؟ 
اگر سریال نیمه کاره بود چه  چیز سبب شده گاندو این چنین با سراسیمگی 

و عجله بر آنتن برود؟

  سریال پرحاشیه کارکرد انتخاباتی داشت؟

عاقبت رسوايي گاندو
  مشاور روحانی: بگویید چه کسی و چه زمانی درباره سانسور گاندو فشار آورده است؟

   تهیه کننده سریال حاشیه ساز: سریال گاندو »دروغ« نبوده و نیست

 سردار جوانی: سعید محمد به دلیل تخلف
 از قرارگاه خاتم منفک شد

پایان رویای انتخاباتی 
سردار جوان؟!

   دفتر سعید محمد: جوانی مسئولیت سخنگویی سپاه را ندارند 
تحلیل خودش را گفته است  

 مقام مسئول در استانداری خراسان رضوی:
 جو آرام بود و تنشی نبود

  جهانگیری: مجمع نباید جای دولت تصمیم  بگیرد
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